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UKRAJINA: Minister obrany Ukrajiny Alexej Reznikov kontroluje jednotky ukrajinskej
armády.

V útvaroch, ktoré plánuje nový minister navštíviť, sú prípravy na návštevu vysokých činiteľov v plnom
prúde. To však neodstráni veľké problémy, ktoré v armáde existujú.

Spravodajský portál „Strana.ua“ zisťoval, čo sa práve teraz deje v Ozbrojených silách Ukrajiny a
prečo tam rastie nespokojnosť vojakov.

Problém na oboch stranách

Problémom číslo jeden je podľa dôstojníkov a vojakov, ktorí boli oslovení, akútny nedostatok
personálu. Na všetkých oddeleniach chýba 40 až 70 % personálneho obsadenia.

„Tí, ktorým končia kontrakty, kategoricky odmietajú uzatvárať nové a pokračovať v
službe. Dôvodov je viacero. A nejde ani o finančné problémy. Dôstojníci sa k svojim
vojakom správajú ako k dobytku. Pešiaci sú pre veliteľov doslova obyčajný dobytok. Pri
komunikácia im len nadávajú a ponižujú ich. Rozkazy sú často vydávané absurdne v
duchu sovietskej armády. Napríklad je potrebné, aby boli do zajtra v poriadku pokazené
obrnené transportéry. Na poznámku, že nie sú žiadne náhradné diely, odpoveď znie asi
takto: „Vojak, jebem na tvoj názor, ukáž vynaliezavosť vojaka a vyplň rozkaz,“ hovorí
„Strane.ua“ jeden z vojakov.

„Teraz je v jednotkách najobľúbenejšou prácou pre pešiakov upratovanie. Patrí sem
natieranie zariadení, plotov a obrubníkov, zametanie „buzeráku“ alebo čistenie areálu
kasární. To všetko namiesto bojového výcviku, ktorý v mnohých útvaroch existuje len na
papieri, vo zvodkách. Vojaci nenávidia dôstojníkov, dôstojníci vojakmi pohŕdajú,“ tvrdí
nemenovaný seržant.

 

 

Takmer všetci dôstojníci, ktorí boli oslovení, poznamenávajú, že motivácia väčšiny zmluvných
vojakov je „pod bodom mrazu“ a o nejakom vlastenectve a túžbe bojovať nemôže byť ani reči.
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„Takmer všetci zmluvní vojaci, ktorí vstúpili do armády za posledných pár rokov, sú tu na
zárobkoch. Prichádzajú po výplatu a vyhýbajú sa službe. Typický deň v každej jednotke
je, keď sa vojaci skrývajú pred veliteľmi a velitelia nevedia, čo práve ich podriadení robia.
Po nociach „kontraktori“ zháňajú chľast, aby si mohli vypiť vodku. Potom začnú
problémy, bitky a šikanovanie. O bezpečnosť armádneho majetku a techniky sa
nestarajú, množstvo techniky sa jednoducho stratí alebo sa kazí tým, že sa o ňu
nestarajú. Veľa sa jednoducho lacno predáva civilistom — každý rok po prepočítaní si
velitelia lámu hlavu nad tým, ako odpísať stratený a predaný majetok,“ hovorí ďalší
major.

Profíci odchádzajú z armády do civilu

Podľa dôstojníka sa v Ozbrojených silách Ukrajiny zmluvní vojaci snažia držať ďalej od prednej línie.
Ani tí najmotivovanejší bojovníci prvého obdobia sa nesnažia znova slúžiť.

„Bohužiaľ, z armády odchádzajú tí, ktorým sa podarilo naučiť a vychovať plnohodnotných
bojovníkov a špecialistov. Teraz v armáde je zriedkavé stretnúť tých, ktorí boli v tzv.
„zóne ATO“ (antiteroristickej operácie – pozn. prekl.) v rokoch 2014 —  2016. Velenie sa
ich vôbec nesnaží nejakým spôsobom zaujať, zachovať skúsenosti. Tých, ktorí prišli ako
dobrovoľníci v roku 2014, považuje velenie jednotiek za príliš „oprsklých“ – veď na všetko
majú svoj názor. A neponáhľajú sa plniť príkazy svojich nadriadených. A absolventi
vojenských ústavov prichádzajúci k vojakom sú riadne mimo. A nemajú ani od koho
získavať bojové skúsenosti. Ak by teraz došlo k skutočnej vojne, ukrajinská armáda by sa
opäť ocitla v rovnakej situácii ako v roku 2014. Keď neskúsení dôstojníci nevedeli, čo
robiť a radoví nehoreli túžbou bojovať,“ dodáva major.

Legalizované otroctvo

Ešte horšia je podľa vojakov situácia v ukrajinskej armáde s brancami. Používajú sa ako akási
pomocná sila – v tých najpodradnejších zamestnaniach. Napríklad ako pomocníci v kuchyni. Napriek
tomu, že v ukrajinskej armáde už dlho poskytujú jedlo súkromné spoločnosti, často sú odvedenci
posielaní na pomoc kuchárom – šúpať zemiaky, umývať riad a vynášať pomyje. Zároveň sa podľa
dôstojníkov a seržantov nikto v skutočnosti nezaoberá školením a bojovým výcvikom brancov, radšej
posielajú na ministerstvo obrany krásne správy o práci s brancami.

„Úplné vyškolenie špecialistu trvá rok a pol. Aký má zmysel strácať čas s brancami, ak
budú demobilizovaní do konca tohto obdobia? Len jeden z tridsiatich brancov prejaví
želanie zostať v službe a uzavrieť kontrakt. Preto sa branci používajú v armáde ako
upratovači, skladníci a sluhovia v kuchyni. Je to skrátka rok legalizovaného otroctva,“
tvrdí starší poručík.

Mimochodom, ministerstvo obrany Ukrajiny sa vôbec netají tým, že branci sa primárne podieľajú na
„zabezpečení životne dôležitej činnosti vojenských jednotiek v miestach trvalého nasadenia“. To
znamená, že pod eufemizmom „podpora životaschopnosti“ treba rozumieť pomocné podradné práce.

Takáto situácia v ukrajinskej armáde vôbec nezodpovedá propagande kyjevských predstaviteľov,
ktorí zo všetkých strán roztrubujú o „najsilnejšej armáde v Európe“, ktorá je údajne už osem rokov
vo vojne s Ruskom. Najmä na pozadí úspechu ruskej vojenskej operácie v Sýrii, kde vďaka ruskej



podpore dokázali sýrske vládne sily ovládnuť 50% územia a Rusi zasa využili vojenské operácie na
posilnenie svojej pozície na Blízkom východe. Počas operácie Rusi využili potenciál vzdušných síl, síl
špeciálnych operácií, vojenskej polície a námorníctva a zdokonaľovali svoje schopnosti takmer do
ideálu. Ako na to bude vedieť odpovedať Ukrajina v podmienkach skutočnej vojenskej konfrontácie s
jednou z najsilnejších armád sveta? Rečnícka otázka.
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